
Til
Fødevareminister Henrik Høegh

Vil EU aflive folkefester som Hjallerup Marked, Store 
Brønderslev Marked, Jerslev Marked og andre 
hestemarkeder? – eller vil Fødevareministeren?

Nej, det har jeg ikke fantasi til at forestille mig – men embedsmænd, der overfortolker EU-
forordninger og glemmer at bruge sund fornuft, kan aflive de markeder, som vi er mange, der 
elsker, og som mange frivillige foreninger tjener en skilling på til brug for almen velgørende formål 
til gavn for bl.a. børn, unge og ældre.
Til orientering kan jeg oplyse, at Hjallerup Marked årligt besøges af over 200.000 gæster.

Som valgt byrådsmedlem for Venstre i Brønderslev Kommune, og som tidligere formand for 
Hjallerup Marked er det kommet mig for øre, at Fødevarestyrelsen har udsendt bekendtgørelse nr. 
1448 af 15. December 2009. Bekendtgørelsen er et supplement til EU-forordning nr. 504/2008 af 6. 
Juni 2008.

EU-forordning har til formål at sikre, at heste bliver identificeret ved hjælp af hestepas, således at 
heste, der er behandlet med lægemidler, der udelukker dem for brug til fødevare, ikke anvendes til 
fødevare.

Dette kan jeg og mange andre ikke være imod. 

Problemet opstår fordi Fødevarestyrelsen i sin bekendtgørelse indfører bestemmelser, som ikke 
fremgår af EU-forordningen, og som desværre tyder på manglende viden i Fødevarestyrelsen om 
hestemarkeder.

Det fremgår af bekendtgørelsen, at:

§ 13. Inden dyr af hesteslægten gives adgang til hestemarkeder skal en tilsynsførende kontrollere, at 
dyret er identificeret i overensstemmelse med artikel 5, artikel 11 eller artikel 26, stk. 1 i forordningen.

Stk. 2. Fødevareregionen udpeger i forbindelse med et hestemarkeds anmeldelse en tilsynsførende, der 
er ansat af fødevareregionen eller bemyndiget af samme.

Stk. 3. Arrangøren af et hestemarked betaler et gebyr pr. hest for den i stk. 1 nævnte kontrol til den 
pågældende fødevareregion, jf. bekendtgørelse om betaling for kontrol af fødevarer og levende dyr m.v..

Stk. 4. Bestemmelserne i stk. 2 og 3 gælder ikke markeder hvor dyr af hesteslægten samles udelukkende 
med henblik på udførsel.

Stk. 5. Andre udgifter i forbindelse med identifikation i henhold til forordningens og denne 
bekendtgørelses bestemmelser er det offentlige udvedkommende.
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Så spørger man sig selv:

1. Hvorfor skal der udføres en kontrol inden hestene får adgang til markedet?
Der er ikke noget krav herom i EU-forordningen.
Kontrollen vil desuden medføre et uoverskueligt kaos, og vil absolut ikke være 
fremmende for bedre dyrevelfærd. Fødevareministeren og de personer i 
Fødevarestyrelsen, der har skrevet bekendtgørelsen burde aflægge Hjallerup Marked et 
besøg, således at de kan få syn for sagen.
Det tyder ikke på, at Fødevarestyrelsen er opmærksom på, at hestemarkeder foregår i det 
fri på grønne arealer.

2. Hvorfor skal kontrollen udføres på et hestemarked?
Der er ikke noget krav herom i EU-forordningen.
2.1. En kontrol på et hestemarked kan måske have sin berettigelse i sydeuropæiske 

lande, hvor heste handles på markeder og i langt højere grad end i Danmark 
anvendes som fødevarer. Men i Danmark ville det være mere naturligt, at den 
primære kontrol foretages, når hesten slagtes, og skal anvendes til fødevarer.
Dvs. kontrollen koncentreres på slagterier og kunne suppleres med stikprøvekontrol 
til hestestævner og ja også til markeder.

2.2. Der findes ikke en tilsvarende kontrol på markeder for eksempelvis kvæg, svin, får 
og geder. Hvorfor denne forskelsbehandling?

3. Hvorfor skal omkostningerne ved Fødevarestyrelsens kontrol pålægges arrangøren 
af et hestemarked?
For andre husdyr påhviler omkostningerne ejeren

4. Hvorfor fastlægger bekendtgørelsen, at arrangøren af et hestemarked skal betale et 
gebyr pr. hest.
Der er ikke noget krav herom i EU-forordningen.
Man kunne jo i stedet lave stikprøvekontrol, og gøre brug af embedsdyrlægen – eller 
dennes repræsentant – som alligevel er til stede på hestemarkedet jf. bekendtgørelse nr. 
674 af 14. Juli 2003 om beskyttelse af dyr på samlesteder og andre samlinger af dyr.

5. Skal Fødevarestyrelsen til at tjene penge på Hjallerup Marked og andre 
hestemarkeder?
Jeg kan af anden bekendtgørelse se, at der vil blive beregnet et gebyr på 110,- kr. pr. 
hest. Hjallerup Marked har besøg af 1.300 heste dvs. en indtægt på 143.000,- kr. til 
Fødevarestyrelsen – så store udgifter har jeg svært ved at forestille mig, at 
Fødevarestyrelsen har på en kontrol på Hjallerup Marked. Det er desuden i forhold til 
andre steder, hvor Fødevarestyrelsen udfører kontrol tale om et uhørt højt gebyr.

6. Hvorfor er bekendtgørelsen ikke sendt i høring blandt hestemarkeder?
Hjallerup Marked indgik bl.a. i forarbejdet til bekendtgørelse nr. 674 af 14. Juli 2003 om 
beskyttelse af dyr på samlesteder og andre samlinger af dyr med henblik på en praktisk 
anvendelig bekendtgørelse.

7. Jeg går ud fra, at Fødevarestyrelsen er opmærksom på, at hestemarkeder i 
Danmark typisk foregår i weekender, og at Fødevarestyrelsen har mandskab på 
dette tidspunkt?

Desuden kan jeg ikke undlade at bemærke, at når man læser bekendtgørelsen, kan man få det 
indtryk, at udover at fastsætte regler for hestepas, har man lyttet til nogle interesseorganisationers 
ønske om at afskaffe hestemarkeder. Disse interesseorganisationers ønske om at afskaffe 
hestemarkeder, er baseret på følelser og har intet dyrlægemæssigt belæg. 



Hjallerup Marked og andre hestemarkeder har ingen interesse i syge og vanrøgtede heste på 
markedet. Hjallerup Marked har bl.a. derfor siden 2003 haft 24-timers dyrlægevagt under markedet, 
der sikrer at markedet ikke tilføres syge og vanrøgtede heste, og at hestene har ordentlige forhold i 
markedsdagene.
Måske skulle Fødevarestyrelsen skele til bekendtgørelse nr. 674 af 14. Juli 2003 om beskyttelse af 
dyr på samlesteder og andre samlinger af dyr. Denne bekendtgørelse har tilsynsbestemmelser, som 
markeder kan leve med og er i højere grad præget af sund fornuft end bekendtgørelse nr. 1448. 

Jeg skal opfordre Fødevareministeren og Fødevarestyrelsen til at ændre bekendtgørelsen, 
således at denne nøjes med at forholde sig til EU-forordningen, og det fortsat er muligt at 
afholde Hjallerup Marked, Store Brønderslev Marked, Jerslev Marked og andre 
hestemarkeder.
Bekendtgørelsen bør ændres snarest, således at årets markeder kan forløbe uden problemer 
fra en forhastet bekendtgørelse.

Jeg har sendt kopi af dette brev til:
 medlemmer af Folketinget valgt i Brønderslev Kommune (Nordjyllands Storkreds)

(Pernille Vigsø Bagge, Per Bisgaard, Karl H. Bornhøft, Bent Bøgsted, Ole Vagn 
Christensen, Lene Espersen, Orla Hav, Per Husted, Marianne Jelved, Birgitte Josefsen, 
Anita Knakkergaard, Karsten Lauritzen, Bjarne Laustsen, Tage Leegaard, Flemming Møller 
Mortensen, Tina Nedergaard, Jakob Axel Nielsen, Torsten Schack Pedersen, Ib Poulsen, 
Rasmus Prehn
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TV2 Nord.

Jeg ser frem til at modtage din tilbagemelding, og jeg vil gerne tilbyde at stå til rådighed med viden 
om hestemarkeder, så der kan laves en praktisk løsning.

Venlig hilsen
Claus Kongsgaard, Byrådsmedlem for Venstre i Brønderslev Kommune
Algade 38
9320 Hjallerup
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